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Rektoři: Vysokým školám nebude chybět miliarda, ale 2,3
mld. Kč
Pardubice 15. června (ČTK) - V rozpočtu ministerstva školství pro vysoké školy na rok 2008 podle rektorů chybí zhruba
2,3 miliardy korun, nikoliv jen jedna miliarda. S miliardovým škrtem počítá návrh ministerstva financí. Rektoři věří, že
vysoké školy nakonec cestu k získání potřebných zdrojů najdou. Na dnešní tiskové konferenci po zasedání České
konference rektorů (ČKR) v Pardubicích to řekl Jan Hron pověřený výkonem funkce předsedy konference.
Pokles výdajů by po škrtu v rozpočtu mohl dosáhnout deseti procent. Podle šéfů vysokých škol ale bude chybět podstatně
více peněz. "Česká konference rektorů upozorňuje na deficit na úrovni 2,3 miliardy korun. Je třeba se vrátit o rok zpátky,
kdy v srpnu loňského roku činil rozpočet 19,6 miliardy, ale kvůli nárůstu počtu studentů o 19.000, nezbytnosti placení
sociálního stipendia a spolupodílení se na evropských operačních programech byla v září tato částka navýšena na 20,6
miliardy. Pro letošní rozpočet byl však vzat základ na původní výši 19,6 miliardy, což znamená rozdíl jedné miliardy,"
řekl Hron.
Dalších 1,3 miliardy podle něj tvoří nároková část na zabezpečení vzdělávání studentů, kteří přecházejí z nižších
početnějších ročníků do vyšších. "Upozorňuji, že zachováváme požadavek, aby v současném přijímacím řízení byl
přijímán stejný počet studentů jako loni," uvedl Hron.
ČKR odmítla spekulovat, co by se stalo, kdyby vysoké školy potřebné peníze nezískaly. "Neměli bychom předbíhat
situaci. Uděláme vše pro to, aby byla dodržena dohoda mezi námi a společností, tedy státem. Přijali jsme studenty
v tomto počtu na základě doporučení a předpokládám, že bude smlouva dodržena a vysoké školy budou finančně
zabezpečeny," řekl Hron.
Podle rektora Českého vysokého učení technického v Praze Václava Havlíčka jednoduché řešení nedostatku peněz
existuje. Vysoké školy by jeden rok nikoho nepřijaly. "To je ale extrém, který by se ve společnosti projevil velice
negativním způsobem a poškodil by drasticky celý jeden populační ročník, což není možné. Nemáme ale takové rezervy,
abychom mohli 19.000 studentů učit zadarmo," prohlásil Havlíček.
"Kdybychom v té absurditě pokračovali, jako že nechceme, je to de facto nefinancování kolem 30.000 studentů, a to
představuje dvě středně velké univerzity, ale k tomu, myslím, nemůže dojít a nedojde," uvedl Hron.
Vysokým školám nedává každoroční boj o peníze jistotu další činnosti. "Peníze, o nichž mluvíme, jsou minimem, které
potřebujeme, aby se financovala rozhodnutí, která se učinila už v minulosti. Jsme jedna z mála zemí, kde vysoké školy
nevědí, kolik budou mít peněz na příští rok. My ale nemůžeme pracovat pouze s ročním rozpočtem, protože přijímáme
studenty do dvou-, tří-, pěti- i šestiletých cyklů," řekl rektor Masarykovy univerzity v Brně Petr Fiala.
Škrty ministerstva financí mohou ohrozit i spolufinancování projektů vysokých škol z Evropské unie a způsobit nižší
aktivitu škol při jejich předkládání. "To se samozřejmě může stát. Máme hlavně obavy z toho, že operační programy
nejsou dosud dostatečně připraveny a je jisté, že letos z nich nebudeme moci čerpat," uvedl Fiala.
ČKR rovněž v Pardubicích volila nové předsednictvo na funkční období od 1. srpna do konce července příštího roku.
Předsedou se stal Hron, který byl na přechodnou dobu pověřen výkonem této funkce.
dos fcz


